
BRM-III.0012.7.5.2023
Protokół nr 60/VIII/2023

z posiedzenia Komisji Kultury i Ochrony Zabytków 
 w dniu 24 maja 2023 r.

I. Obrady prowadziła przewodnicząca Komisji Maja Zaborowska.

II. W  posiedzeniu  uczestniczyło  jedenaścioro  członków  Komisji,  co  stanowi  kworum
niezbędne  do  opiniowania  spraw  przewidzianych  w  porządku  posiedzenia  (lista
obecności stanowi załącznik do protokołu).

III. W posiedzeniu uczestniczyli również zaproszeni goście.

IV. Porządek posiedzenia:

1. Projekt  uchwały  w sprawie zmiany uchwały  budżetowej  Miasta Lublin  na 2023 rok
(druk nr 1788-1) z autopoprawką (druk nr 1788-2).

2. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę nr 1353/XLV/2022 Rady Miasta Lublin z dnia 15
grudnia  2022  r.  w  sprawie  wieloletniej  prognozy  finansowej  Miasta  Lublin  (druk  nr
1789-1) z autopoprawką (druk nr 1789-2).

3. Sprawozdanie  z  realizacji  Programu  współpracy  Miasta  Lublin  z  organizacjami
pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa a art. 3 ust. 3 ustawy o działalności
pożytku publicznego i o wolontariacie za rok 2022 (druk nr 1805-1).

4. Założenia  nowej  Strategii  Kultury  Lublin  2030  –  punkt  wprowadzony  podczas
posiedzenia.

5. Projekt  uchwały  w  sprawie  ubiegania  się  przez  Miasto  Lublin  o  tytuł  Europejskiej
Stolicy Kultury na rok 2029 (druk nr 1812-1).

6. Projekt  uchwały  w  sprawie  nadania  nazwy  ulicy  położonej  w  granicach
administracyjnych miasta Lublin (druk nr 1798-1) – dot. nazwy „ul. Gerberowa”.

7. Projekt  uchwały  w  sprawie  nadania  nazwy  ulicom  położonym  w  granicach
administracyjnych miasta Lublin (druk nr 1799-1) – dot. nazw: „ul. Marii Walciszewskiej”
oraz „ul. Marii Świtalskiej”.

8. Projekt  uchwały w sprawie nadania Honorowego Obywatelstwa Miasta Lublin Panu
Krzysztofowi Cugowskiemu (druk nr 1752-1).

9. Projekt  uchwały w sprawie nadania Honorowego Obywatelstwa Miasta Lublin Panu
Władysławowi Żmudzie (druk nr 1794-1).

10.Omówienie możliwości udziału w Jarmarku Jagiellońskim osobom stale handlującym
na ul. Szambelańskiej.

11. Sprawy wniesione.

Przewodnicząca Maja Zaborowska otworzyła obrady, przywitała radnych oraz gości
i przedstawiła porządek posiedzenia, który zaproponowała rozszerzyć o punkt pod nume-
rem 4. Założenia nowej Strategii Kultury Lublin 2030.  Komisja zaakceptowała zapropono-
wane rozszerzenie (w głosowaniu: „za” 11 głosów, „przeciw”  0 głosów, „wstrzymujący się”
0 głosów). Następnie przewodnicząca przystąpiła do realizacji porządku posiedzenia.
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Ad.1. Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej Miasta Lublin na 2023
rok (druk nr 1788-1) z autopoprawką (druk nr 1788-2).

Wobec braku pytań  i  uwag przewodnicząca Komisji  poddała  projekt  uchwały  pod
głosowanie.
Stanowisko Komisji:
Komisja pozytywnie opiniuje ww. projekt uchwały (w głosowaniu: „za” 7 głosów, „przeciw” 2
głosy, „wstrzymujący się” 1 głos).

Ad.2. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę nr 1353/XLV/2022 Rady Miasta Lublin
z dnia 15 grudnia 2022 r. w sprawie wieloletniej prognozy finansowej Miasta Lublin
(druk nr 1789-1) z autopoprawką (druk nr 1789-2).

Wobec braku pytań  i  uwag przewodnicząca Komisji  poddała  projekt  uchwały  pod
głosowanie.
Stanowisko Komisji:
Komisja pozytywnie opiniuje ww. projekt uchwały (w głosowaniu: „za” 8 głosów, „przeciw” 2
głosy, „wstrzymujący się” 1 głos).

Ad.3. Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Miasta Lublin z organizacjami
pozarządowymi  oraz  podmiotami,  o  których  mowa  a  art.  3  ust.  3  ustawy
o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie za rok 2022 (druk nr 1805-1).

Wobec braku pytań  i  uwag przewodnicząca Komisji  poddała  projekt  uchwały  pod
głosowanie.
Stanowisko Komisji:
Komisja pozytywnie opiniuje ww. sprawozdanie (w głosowaniu: „za” 8 głosów, „przeciw” 0
głosów, „wstrzymujący się” 3 głosy).

Ad.4.  Założenia nowej Strategii  Kultury Lublin 2030 -  punkt  wprowadzony podczas
posiedzenia.

Dyrektor Wydziału Kultury, pan Michał Karapuda poinformował, że opracowanie
strategii  kultury  ściśle  wiąże  się  z  ubieganiem się  Lublina  o  tytuł  Europejskiej  Stolicy
Kultury w 2029 roku. Stwierdził, że bardzo cieszy go ogromny udział mieszkańców, w tym
nowych radnych dzielnicowych, w tworzeniu tego dokumentu.  Strategia będzie służyła:
wyznaczeniu ogólnych kierunków rozwoju kultury, skupieniu się na aktualnych trendach,
uwzględnieniu  specyfiki  miasta,  odpowiedzeniu  na  potrzeby  mieszkańców,  wskazaniu
kierunków rozwojowych w innych obszarach miasta. Twórcy dokumentu chcą, aby był on
krótki  i  zwięzły,  ale  ściśle  związany  z  ogólną  strategią  przyjętą  przez  Radę  Miasta
w ubiegłym  roku.  Kluczowymi  obszarami  rozwoju  będą:  Lublin  kreatywny,  akademicki,
przedsiębiorczy oraz Lublin twórczy, aktywny i gościnny.

Ad.5.  Projekt  uchwały  w  sprawie  ubiegania  się  przez  Miasto  Lublin  o  tytuł
Europejskiej Stolicy Kultury na rok 2029 (druk nr 1812-1).

Dyrektor Centrum Kultury, pan Rafał Koziński przypomniał historię ubiegania się
Lublina o tytuł  ESK w 2016 roku.  Poinformował  o korzyściach jakie niesie posiadanie
tytułu. Stwierdził, że ESK jest dźwignią rozwoju miasta zgodną ze strategiami i priorytetami
rozwoju miasta nie tylko w obszarze kultury, ale również gospodarki, turystyki i ekologii.
Aktywizuje mieszkańców wszystkich grup społecznych. Pozwala pozyskiwać granty unijne
na  realizację  zadań  z  różnych  dziedzin,  w  tym też  pozakulturowych.  Radny  Tomasz
Pitucha zapytał,  czy  strategia  kultury  była  recenzowana  przez  lubelskie  ośrodki
akademickie.  Dyrektor  Michał  Karapuda poinformował,  że  nie  ma  jeszcze  tekstu
strategii,  a  jedynie  opracowane są założenia  do niej.  Dzisiejsza rozmowa jest  jedynie
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początkiem,  sygnałem  do  zastanowienia  się  jak  strategia  powinna  wyglądać.  Będą
organizowane  kolejne  spotkania,  podczas  których  zarówno  radni  jak  i  wszyscy
zainteresowani będą mogli zgłaszać wnioski i pomysły. Wobec braku innych pytań i uwag
przewodnicząca Komisji poddała projekt uchwały pod głosowanie.
Stanowisko Komisji:
Komisja pozytywnie opiniuje ww. projekt uchwały (w głosowaniu: „za” 11 głosów, „przeciw”
0  głosów, „wstrzymujący się” 0 głosów).

Ad.6.  Projekt  uchwały  w  sprawie  nadania  nazwy  ulicy  położonej  w  granicach
administracyjnych miasta Lublin (druk nr 1798-1) – dot. nazwy „ul. Gerberowa”.

Wobec braku pytań  i  uwag przewodnicząca Komisji  poddała  projekt  uchwały  pod
głosowanie.
Stanowisko Komisji:
Komisja pozytywnie opiniuje ww. projekt uchwały (w głosowaniu: „za” 11 głosów, „przeciw”
0  głosów, „wstrzymujący się” 0 głosów).

Ad.7.  Projekt  uchwały w sprawie nadania nazwy ulicom położonym w granicach
administracyjnych  miasta  Lublin  (druk  nr  1799-1)  –  dot.  nazw:  „ul.  Marii
Walciszewskiej” oraz „ul. Marii Świtalskiej”.

Wobec braku pytań  i  uwag przewodnicząca Komisji  poddała  projekt  uchwały  pod
głosowanie.
Stanowisko Komisji:
Komisja pozytywnie opiniuje ww. projekt uchwały (w głosowaniu: „za” 11 głosów, „przeciw”
0 głosów, „wstrzymujący się” 0 głosów).

Ad.8. Projekt uchwały w sprawie nadania Honorowego Obywatelstwa Miasta Lublin
Panu Krzysztofowi Cugowskiemu (druk nr 1752-1).

Wobec braku pytań  i  uwag przewodnicząca Komisji  poddała  projekt  uchwały  pod
głosowanie.
Stanowisko Komisji:
Komisja pozytywnie opiniuje ww. projekt uchwały (w głosowaniu: „za” 6 głosów, „przeciw” 0
głosów, „wstrzymujący się” 2 głosy).

Ad.9. Projekt uchwały w sprawie nadania Honorowego Obywatelstwa Miasta Lublin
Panu Władysławowi Żmudzie (druk nr 1794-1).

Wobec braku pytań  i  uwag przewodnicząca Komisji  poddała  projekt  uchwały  pod
głosowanie.
Stanowisko Komisji:
Komisja pozytywnie opiniuje ww. projekt uchwały (w głosowaniu: „za” 8 głosów, „przeciw” 0
głosów, „wstrzymujący się” 0 głosów).

Ad.10.  Omówienie  możliwości  udziału  w  Jarmarku  Jagiellońskim  osobom  stale
handlującym na ul. Szambelańskiej.

Przewodnicząca Komisji Maja Zaborowska przypomniała, że temat był poruszony
na  poprzednim  posiedzeniu,  ale  bez  udziału  organizatorów  Jarmarku  Jagiellońskiego,
którzy  dzisiaj  już  są  obecni.  Przewodnicząca poprosiła  przedstawicielkę  rzemieślników
o krótkie  przypomnienie  ich  sytuacji.  Przedstawicielka  rzemieślników  handlujących  na
ul. Szambelańskiej poinformowała, że reprezentuje osoby sprzedające swoje wyroby na
Starym Mieście przez cały rok. Stwierdziła, że Warsztaty Kultury organizujące corocznie
dwie  imprezy:  Noc  Kultury  i  Jarmark  Jagielloński  zabraniają  rzemieślnikom handlu  na
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Starym Mieście podczas tych imprez. Sytuacja jest o tyle niezrozumiała, że inne miasta,
takie jak Gdańsk czy Wrocław nie wprowadzają na swoich jarmarkach żadnych wykluczeń.
Następnie  przewodnicząca  Komisji  poprosiła  o  zabranie  głosu  przedstawicielkę
Warsztatów  Kultury,  panią  Annę  Nakonieczną,  która  stwierdziła,  że  jej  instytucja  jest
w stałym  dialogu  z  wytwórcami  handlującymi  w  obrębie  Starego  Miasta.  Warsztaty
organizując dwie wspomniane imprezy potrzebują przestrzeni Starego Miasta jedynie na
dwa weekendy w roku i jako instytucja odpowiedzialna zarówno za ich jakość, przebieg jak
i bezpieczeństwo  uczestników  muszą  mieć  na  tę  przestrzeń  wyłączność.  Państwu
handlującym swoimi wyrobami zostały przedstawione rozwiązania polegające na zmianie
lokalizacji straganów. W przypadku Nocy Kultury miała to być ul. Jezuicka, a w przypadku
Jarmarku Jagiellońskiego byłaby to ul. Świętoduska. Radny Marcin Nowak stwierdził, że
polityka miasta, w zakresie drobnych wytwórców, jest dla niego zupełnie niezrozumiała.
Zauważył,  że  od  jakiegoś  czasu  próbuje  się  ich  poupychać  po  jakichś  zakamarkach.
Radny  stwierdził,  że  osobom  handlującym  powinny  zostać,  w  porozumieniu  z  nimi,
przydzielone  stałe  miejsca  na  ich  stragany.  Zaproponował,  aby  Komisja  wystąpiła  do
Prezydenta Miasta z dezyderatem w tej sprawie. Przedstawiciel Warsztatów Kultury, pan
Piotr  Zieniuk  wyjaśnił,  że  Jarmark  Jagielloński  jest  imprezą  ściśle  sprofilowaną  na
rzemiosło  i  sztukę  ludową  i  potrzebuje  zwartej  przestrzeni  do  wyeksponowania  idei
dawnego jarmarku. Asortyment osób handlujących całorocznie nie mieści się w ramach
ściśle zaplanowanej  imprezy tego typu.  Pan Zieniuk poinformował,  że w porozumieniu
z Miejskim  Konserwatorem  Zabytków  zaproponowano  właścicielom  Straganów  ich
przeniesienie, na czas imprezy, na ulice: Świętoduską i  Przechodnią.  Przewodniczący
Rady Miasta Lublin, pan Jarosław Pakuła zwrócił uwagę na fakt, że od dawna omijaną
przez wszystkich ulicę Szambelańką ożywiły właśnie stragany lubelskich rzemieślników.
Zapytał  dlaczego  są  oni  zapraszani  na  Jarmark  Dominikański,  a  w  Jagiellońskim
uczestniczyć nie mogą.  Radny Stanisław Kieroński wyraził pogląd, że kilka straganów
całorocznych nie wpłynie negatywnie na jakość Jarmarku Jagiellońskiego. Radny Bartosz
Margul wyraził poparcie dla organizatorów Jarmarku za ich dbałość o spójność i jakość
festiwalu. Przewodnicząca poprosiła członków Komisji  o przegłosowanie dezyderatu do
Prezydenta Miasta o poniższej treści:
Dezyderat:
Komisja Kultury i Ochrony Zabytków postuluje o wyłączenie ul. Szambelańskiej z obszaru
Jarmarku  Jagiellońskiego  w  celu  umożliwienia  właścicielom  zlokalizowanych  tam
straganów prowadzenia działalności handlowej także w czasie funkcjonowania Jarmarku
(w głosowaniu: „za” 6 głosów, „przeciw” 1 głos, „wstrzymujący się” 0 głosów).

Ad.11. Sprawy wniesione.
Przewodnicząca Maja Zaborowska poinformowała, że do Komisji nie wpłynęły sprawy

wymagające rozpatrzenia.

Na tym posiedzenie zakończono.  Posiedzenie trwało od godziny 18:00 do godziny
20:11.

                                                                                                                 Obrady Prowadziła

                 Protokółował                                                                     Przewodnicząca Komisji

         /-/ Mariusz Niewczas                                                           /-/ Maja Zaborowska
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